
Стенограмма обращения Уполномоченного по правам человека 

в Российской Федерации Т.Н. Москальковой к участникам 51-ой сессии 

Совета по правам человека ООН 

Уважаемые коллеги! 

Введение санкций грубо нарушает права граждан, противоречит принципам 

верховенства закона и принципам демократии. 

Цели санкционной политики имеют ярко выраженную антигуманную 

направленность, поскольку они направлены на снижение уровня жизни людей. 

Коллективная ответственность населения государств без вины людей, по признакам 

гражданства и национальности, грубо противоречит гуманитарному 

международному праву. 

Призываю все международные органы и власти государств строго следовать 

Резолюции 49-ой сессии Совета по правам человека ООН, принятой в марте 2022 

года, дать возможность людям свободно передвигаться и свободно торговать, 

свободно пользоваться своим имуществом, снять все ограничения, которые 

незаконно, необоснованно и безнравственно установлены санкциями. 

Unofficial translation 

Transcript of the address of Tatiana Moskalkova, the High Commissioner 

for Human Rights in the Russian Federation, to the participants 

of the 51st Regular Session of the UN Human Rights Council 

Dear colleagues, 

The imposition of sanctions grossly violates the rights of citizens and undermines the 

principles of the rule of law and democracy. 

The goals of the sanction policy have a pronounced inhumane nature, as they are aimed 

at reducing people’s standard of living. The collective responsibility of the population of 

states through no fault of their own, on the grounds of nationality and citizenship, is grossly 

in contradiction with humanitarian international law. 

I appeal to all international bodies and authorities of states to adhere strictly to the 

Resolution of the 49th Session of the UN Human Rights Council, adopted in March 2022, 

to allow people to freely move and trade, freely use their property, to remove all restrictions 

that are illegally, unreasonably and immorally imposed by sanctions. 


